
Z ápis z 8. jednáni Rady Ústavu ze dne 29 . 5. 2014

~ ústav pro studium
~ totalitních režimů•Čj . : USTR 1-9/20 14

Praha. 30. kvě t na 20 14

Počel li st ů: 12

Zápis Z 8. jednání
,

Rad y Ustavu pro studium totalitních režimů

Datum a místo zas ed á n í: 29. 5. 20 14. 14.00 hod .

Rada Ústavu: Zdeněk Bárta. Em ilie Benešo vá. Jan Bureš. Lukáš Je línek . Naděžda

Kavalírová. Mic hal Uhl

Ústav pro stud ium totalitních režim ů : Zd eněk Hazdra. Michael Pelí šek. Světlana

Pt á č ni ková. Jakub Stránský. Pavel Ryj á č ck

Zápis vyhotovila: Jana Klím ová

Program jednání:

I. Schvá len í programu

2. Verí fikace zápisu z 6. a 7. jednání Rady

3. Kontrola ů ku l ů

·to Projednán í smčrn i ce o a utodoprav ě

5. Zmčna účinností novéh o Organ ízač ního řád u

6. Informace o č i n n ost i za uplynulé období

7. R ů zn é















Zápis z 8.jedn<lní Rady lJsla"lI ze dne 29. 5. 20 14

n icméně informace z archi válií by přesto bez so uhlasu ž ij íc íc h dotčených o so b nemohly b~,t

pub likován y.
S . Pi á čniková dále upozornila. že v současné době se če ká na rozh odnutí Ústavního soud u.

Vyj ádřila vš a k obavy. že ten bude rozh odo vat pou ze z hled iska ústavno sti daného odstavec a
ncpřihl édnc ji ž k d ůsledk ů m sv ého rozhodnuti.

~1. Uhl podotkl. že Radě nepři sl uš í interven ovat u Ús tm ního so udu. Navrhl pro to počkat

na ro zhodnut í Ús tavního soudu a až pak případně udělat společné prohl ášeni smě rem

k l eg i s l ati vc ům . aby přijali novelu zá kona . která by zaj istila bádání be z rozporu s ústavou Č R.

L. Jel ínek připomn ěl . že tét o tématice se věnovalo i posledn í zased ání Et ické ko mi se .
Vyj ádřil zá rove ň přesvědč en í . že Rad a by měla j iž nyní vyj ád ř it své znepokojeni. ani ž by se

snaž ila ovl i vňovat Ús tav"n í soud. T ot o vyj á dřen í by moh lo na pomoc i š irší pozornosti po lit i k ů i
soudu k dané problematice. L. Jel ínek dál e vyj ád ři! so uhlas s n ávrhem M. Uh la na postup
v' p řípad ě nepřizn i vého rozsudku.

E. Benešová podotk la. že zá ležitost se dotýk á všech archivů. a z toho d ů vodu je mo bili zace
potřeba . Souhlasila prot o s vyj ád řen ím znepokojení.

.I . Bu reš upo zorni l. že A I3S. ač jednalo sprá vně . j e vl astn ě p ů vodcem celé z áležitosti. a
proto by se k tomu Rad a měla vyj ádřit . Dlc jeh o názoru by lJstavn í so ud měl přih l édnout i ke
spo leč ensk é ro vině to ho to prob lému a ke sta no visku odborn ík ů . P rá vč z tohot o d ů vodu je
potřeba sta nov isko Rad y vyt voř i t.

Z. Hazdra se připojil s názore m. ŽC by se ncm ě lo če k a t na stanov isko Ús tavního so ud u.
neboť se z ále žitost dotýk á všec h. Uso ud il. že by se mělo vyj ádřit znepokojení a předb ě ž n ě

zač í t zj i šťo va t možn o sti legi slati vn ího ře šen í .

Z. Bárt a so uhlas il. že je do bré o zvat se již teď. Upozorn il z á ro ve ň. žc so ud se bude oh lížet
pouze na ústavu. je proto třeba uká za t. že z álež itost má š irší právn í kontext.

E. Benešová navrhl a počkat na při pravovan é analýzv a leg islati vn í stanoviska.
tvl. Uhl varo va l před útočením na Ús ta vní so ucl. Navrh l proto vyt vořit krát ké sta novisko.

které by vyj ád ři lo obavy z mo žných d ů sledk ů zrušení od st. I I.
L.. Jelínek odso uh las il návrh M. Uhla . Při poru n čl z á rove ň . že ministerstvo mitra na j ednání

Et ick é komise při slíb i lo vstou pit do předb ě žn ého jedn ání. by lo by pro to dobré formul ovat
po z ic i Rad y. Osobně je L. Jelínek toh o ná zoru. že je sk u te č n ě nebezpečné n i čit zá ko ny pro
jej ich liberál nos t.

Z. Bárta se dotáza l na ho rizont. \"C kterém by mělo padnout rozhodnutí.
E. Ben ešová sdě l i l a. že by k rozh od nuti rn č lo doj ít pravd čpodobn č v njnu, N ás lcd ně

vyh lási la v 15.28 hod . přest ávku za účelem zfo rm ulová n í sta noviska Rady k tét o zá ležitosti.

/Piest ávka/

E. Be ne šo vá obnovila v 15.47 hod . jed nán í.
i\1. Uhl přečetl p ř ítomným sestaven é usn esen í Rad y a požáda l P. Ryj á čka o jeho zas lání

ČTK .

Usnese n í:
Rada Ústa \'ll pro s t ud iu m totalitních režim ů JC velmi zne po kojen a nebezpe č ím

purnlvzov ánl hi storického z k ou m á n í ohdo hí Ict 1938-1989, ke kterému hy d ošlo
z ruš e n ím ustunnvcni §37 odst. II z ákonu č , -t99/21111-t S h. o archivnictv í, kter é umo žnuj e
zce la svobod ně zp ř ístup ňovat di'tlcžité archiv álie vzniklé přcd datem I. I. 19911.

Č eská repub lika m á jednu z nejli berál něj š ích úpra v zpřist u pnován ! arc hiv níc h dokumentů.

což umo ž ň uj e svobod né zko umání a pozn áváni naš í ned ávn émin ulosti.
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Zápis z S. jednáni Rady Ústavu ze dne 29 . 5. 20 1 ~

Ústavn í so ud V současné době posuzuje na n ávrh Nejvyš šiho soudu ústavnost znn nenc
čás tí zákona o archivnictv í: v případe zrušen i toh oto ustanoven í by došlo k z ásadnirn u
oc hromen i histo rického bádání.

V připad ě zrušeni zmi ňovan é ho US1,1Il0\'en í bude Rad a ÚST R vyzývat z ákonod árce
k hledáni ústavně konfo rmní cesty, která zno vu umožni obnovit do savadní liberáln í při stup

k veš kerým arch ivá liím ,

Hlasováni : 6 pro (j ednomys l ně )

,. Vcřcj n ú "~'z\'a K . Svět n i čky z 16. -t 20 1.t

E, Benešová vy zvala př ítomn é č leny Rady k rozpravě . Vzhledem k tomu, že se nik do
neuj a l s lova. na vrhla usnesení a dala o n ěm hlasovat.

Us nesení: Rada Ústavu ber e na v ědom i tex t Ka r la Svě t n ič ky za sla n)' 16. -to 2(J 1-t e
ma ilem na adresu sek re ta r iá t u Ústavu.

Hlasování: 6 pro (j ednomysln ě )

., Dop is A. Po rtma nna \'C v ěci výh č rovéhn řízcn l z lS, -to 2(J 1-t a npozorn čn í

A. Portmanna \'C vě c i podáni z 18. -to 2(J l-t podan é dn e IJ . 5. 2(J l-t

E. Benešov á in formoval a přitornn é . že č l e nové Rady připravili v kooperaci s kanccl áf
Ús tavu konce pt odpověd i . kter ýny ní před lo ž i l a ke schválení.

J . Bureš se uj al s lova a sez námil p ř ítomn é se základní a rgume ntací odpově d i:

Rad a Ústavu nesouhlasí. že by nem č la právo schv álit s í vo lebn í řá d , neboť tent o
postup není v rozpo ru s Jednacím řá dem Rad y, Odmít á proto argu mentaci
A. Po rtrnanna. kte rý zpochybň uj e vyřazen í své oso by z dal šího ko la vo lby, co ž
bylo u či n ě no v souladu s volebním řá dem.

Rada Ús tavu se dom n ívá. že Sprá vn í řá d nclze vz táhnout na jednání Rad y,

Zvu kový záznam z neveřejn ýc h jed nání je poři zován pou ze pro vn i t řn í potře bu

Rad y,

Zápis z jednání ve rifi kuje pou ze Rada ÚstH\u. co ž vyp lývú jak z Jednacího řá du .

tak z obecn ých princ i p ů fungo vání veřejn é správy. neboť z ápis j e zá znamem o
jednání regulérních č l en ů Rady a jenom ti mají právo jej schva lova t.

E, Benešová da la n á sledn ě hlasovat o tom. kdo z př í tomných č len ů so uhlas í s ode slání m
připraven é odpověd i ,

Hlasování: 5 pro (Z , Bárta. E, Benešová. J , Bureš, L. Jel ínek. lvI. Uhl).
I se zdrže l (N, Kava lírov á)

E, Benešová požádala kancel á ř Ústav u. ab y zaj istila odeslání schválené od pověd i .
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Z ápis z S. jednáni Rad: Ústavu ze dne 2<). 5. 20 14

r: Stížnos t L. Augustina z B . ~ . 2nl~ na řed i t e l k u A BS S. Pt á čnikovou z d ů vodu

odmítnutí převzetí z:ís ilky v dob ě mimo ú řed ní hodiny podatelny A BS

E. Benešová sezn ám ila přítomné s odpověd i S. Pt áčnikové na stížnost I.. Augustina.

Us nesen i: Rada Ús ta vu bere na vědomi s t íž nos t pana A ugus t ína i odpověď j'cditelky
AB S.

Hlasování: 6 pro (j ed nomys lně )

.,. Otevřen á výzvu tři odborovvch organiza cí z 6. 5. 2 n l ~ " C v ěci r ezigna ce Rady
Ústav u a ved ení Ús tav u

;., I. Uhl vyj ád řil přesvědčeni. že bude nejvhodn ěj šim ř ešen ím . zváži-li ka žd ý čl en Rady
individu áln ě, zda na tuto výzvu odpov í či nikoli, '.

Us nes ení: Rad a Ústan l bere otevřenou 'JHU tři od borových orgunizuci na vědom í ,

Hlasováni: 5 pro (Z . B árta. E. Benešová. J . Bure š. 1. . Je línek. i\1. Uhl).
I se zd ržel (N. Kava liro vá )

,. Odvol ání A. Portmanna k Sená t u ČR ze I ~ . 5. 2 n l ~ ve v čci výsledku výbčruvéhn

řizcni a jeho p latnosti

E. Benešová pře četla koncept odpovědi. který byl předpřipravcn členy Rad y v souč i nnost i

s kance l áři Ús tavu. a n á sledn ě da la hlasovat o jeho schválení.
I.. Jelínek doplnil celou z ále žitost poznámkou, že od kandid áta na ředitele ÚstaH I by

o ček ával m én ě volný výk lad práva. Z árove ň podotkl. že používání c itací ze so ukro mé
korespondence bez souhlas u druhé strany sk u teč ně vypovíd á o s t ě ž ovate l i.

Hlaso váni : 5 pro rz. B árta. E. Ben e šová. J . Bureš. I.. Jelínek. M . Uhl).
I se zd ržel (N . Kavalírová)

E. Benešová po žádala kance l á ř Ústa vu. aby zaj is tila odesl áni schválen éodpověd i .

,. Dopis NO O ÚST R I. n ám ě stkovi Ús tav u z In.~ . 2 n l ~ za slan ý Rad ě na v ěrlum í

E. Benešová připomn čla, že Rad a ÚstaHI byla sezn ámena í s odpověd i Z. Hazdry na te nto
dopi s.

I.. Jel ínek po žádal v této so uvis los ti vedení Ústavu. aby in fo rm oval o Rad u o výs ledc ích
jedn áni s odbo ro vými organizacem i. které bylo , . odpovčd i Z. Hazdry stanoveno na 2. 6 .
20 1 ~ .

Usnes en i: Rada Ús tavu hcre na vědom i dopis NO O ÚS T R z ln . ~ . 2n l ~ adreso van ý
te hdej š ímu n ám ěstkovi ÚST R a odpověd' Zd eň ka Iluzdrv z 6. 5. 2n l ~.

Hlaso váni : 5 pro (Z . B árta. E. Ben e šová . J . Bureš. I.. Jelínek . M . Uhl).
I se zd rže l (N. Kavalírová)
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Zá pis z 8 . jť dn<in i Rady Ústavu ze dne 2Q. 5 . 20 1...

,. Ž:id os t 1'. Blažka z 12. S. 201-t zas la n á Rad l' Ús tan l na v ě dom í H v ěc i projedn án!
vyt~'kacího dopisu ze dne 18. ll. 2013

Usnesení: Rada Ústavu bere dopi s pana Blažka ze dn e 12. S. 20 lot na v ě d um í ,

Hlasování : 6 pro (j ednomysln ě )

,. O d vo l áni L. A ug ust ina z 19. S. 201-t p ro ti roz h od n utí s ta vu

E, Benešová informovala přitomn é . že žadatel se ob ráti l na stav v zá lež itos ti, která je
v p ů sobnost i ABS. a pro to by l na Archi v odk áz án. N ásledně předl o žila č lenům Rad y
odpověď vypracovanou v souč i n nost i s kancel á ří Ústan l a připominkovanou per ro llam
ostatními č leny Rad y. ke schválení.

Hlasován í: 6 pro (j ednomyslně )

E, Benešová požá da la kancel ář" Ústavu. ab y zaj ist ila odes láni schvá lené odpověd i .

E. Benešov á při pomn ě l a , že výjezdni zasedání v Kunicích m uselo být z důvod u

avizovaného projednáván í Výro č n í zprávy ÚST R a A BS za rok 20 13 v Senátu ČR od lože no.
ačkol iv nakon ec by l ten to bod program u jednání Sen átu od roč en až na 18. 6. P ři pomn čl a

z árove ň . že oba výbo ry Výro č n í zprávu po zod povězen i připom ínek sc hvá lily a doporuč il y ji
Senátu vz ít na vědomi.

Z d ůvodu nutnost i dohodnout nový termín výjezdn ího zas edá ní vyz vala E. Bene šová
přítomn é. aby se vyjádři l i k možnému novému term ínu výjezdn ího zas edá ní ve dnech 3. a -to
7. 201-t .

P ři tom ni č l enové Rady a veden í Ústan l navržen ýtermín přijali jak o vhodný.
E. Benešová násl edně požád ala o zaj iš t ěn í vše ho potřebn é ho pro u skute č n ě ni výjezdniho

zasedání ve schváleném te rmínu.

N. Kava lírová se otáza la. zda Rada za uj m e stanovisko k odpovědi veden í Ústavu na
zpráv u senátora Oberfa lzera ve věc i Výroč n í zprúvy Ústan! a A 13S. Pozastavila se nad
sku tečnost i. že senáto rovi odpovída l tiskový mluvč í . ač připom ínk y byly určeny Radl'.

E. Benešová vysvět l i la. že na odpověď byl sta noven sk uteč ně krátk ý term ín. který
neumo ž ň oval osobní projednání č leny Rady. proto pověřil a spoluvypracová nim odpovědi

vedení Ústan l a 1'. Ryj á čka odeslá ním odpověd i ve stanoven ém termínu.
Z. Bárt a při pomn ě l . že ne ní obvykl é odpov ída t na zprávu se nátního zp ravodaje. nicm é n ě

se tak výjime čně dělo na přání Výboru pro vzdě lá n í . vědu, kulturu a pet ice .
N. Kaval írová oponova la. že Výroční zp ráva je odrazem práce Rady. a pro to by se mčlv

nad připom ínkami sej ít spo leč ně.

E. Benešo vá vyj ád ř i la názo r. že Výroč n í zpráva j e výs ledkem práce vede ní a Rada ji jen
schvaluje,

N. Kavalírová však při pomn ě l a . že d ří ve Výro č n í zpráva vycházela zc spo lečné práce
Rady a vede n í.

E. Benešová uzavřela di skuzi zdůrazně n im . že v tak krátkém ter minu. který byl na
vypracován í odpověd i určen . nebylo možné proj ed n ávat obsah textu jinak než fo rmou pe r
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Zápis z 8. jednáni Rady ÚstavlI ze dne 29. 5. 20 14

rollam . a požádala N. Kavalí rovou . která dosud ne po užívá ústav ní elektro nicko u komunikac i.
aby v budo ucnu zaj istila svůj podíl při této formě rozhodování.

Předsedkyně Rady E. Benešová poděkoval a p řítomným a v 16,23 hod . ukonč ila zasedá ní.

Další jednání Rady Ústavu se bude konat form ou výje zd ního zasedání v Kan icíc h ve dnech
3. - 4. července 20 14.

Emilie Benešová
předsedkyně Rad y Ústav u pro studium totalitních režimů

za správnos t: .
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